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‘Molta policia, poca diversió’.
Aquest és el títol d’una cançó
punk que va es va convertir en
lema popular fa uns quants anys.
Seria aplicable a Barcelona avui
dia? Els temps han canviat i el
concepte de diversió ja no s’asso-
cia tant a la major o menor pre-
sència de policia. El que sí que es
pot dir, però, és que a la ciutat hi
ha un debat obert sobre si falten
o no més agents de policia.

Qui hi té molt a dir en tot ple-
gat, i ho fan, són els sindicats po-
licials. “A la ciutat falten entre 400
i 500 agents”. Aquesta és la xifra
que Manel García, el secretari
general de SAPOL, el sindicat
majoritari de la Guàrdia Urbana,
posa sobre la taula. Actualment,
el cos policial municipal està for-
mat per gairebé 3.000 agents, xi-
fra que creix una mica si es comp-
ten els agents que no són opera-
tius (oficines) i els que encara es-
tan en procés de formació. 

Aquesta plantilla és, segons
els sindicats, del tot insuficient.
“La manca d’agents ve de fa
temps. Fa vuit anys que no entra
ningú al cos. Fa una dècada hi ha-
via 3.400 agents i llavors no te-
níem un volum de servei tan
gran com el d’ara ni nous reptes
com per exemple el terrorisme”,
afegeix García. El diagnòstic del
secretari general de SAPOL va
més enllà: “En aquests vuit anys
la plantilla s’ha anat envellint i
això a la llarga no es pot supor-
tar. Tot es deu a una falta de pre-
visió i organització”.

SAPOL no és l’únic sindicat
que denuncia aquesta situació
des de fa temps. El sindicat CSIF
(Central Sindical Independent i
Transparent) va reclamar fa pocs
dies una convocatòria immedia-

ta de places per a aquest any. I és
que la manca d’efectius que de-
nuncien els sindicats es pot
agreujar per les possibles jubila-
cions anticipades que el govern
espanyol estudia aplicar a través
d’un decret llei, que podria pro-
vocar que el cos perdi 400 agents
de cop o en tres anys, segons com
quedi definit el decret llei. “Si
demà marxen 400 agents cal te-
nir present que, des que l’Ajun-
tament posa en marxa el procés
de substitució, els nous agents
tarden un any i mig a formar part
de la plantilla”, afirma García. 

PROPOSTA APROVADA
Tot plegat ha provocat que la co-
missió de Seguretat de l’Ajunta-
ment aprovés a mitjans de febrer
una proposta del Grup Municipal
Demòcrata que insta el govern
municipal a “afrontar urgent-
ment l’ampliació de la plantilla i
la planificació de noves convoca-
tòries per cobrir la manca d’efec-

tius de la Guàrdia Urbana, espe-
cialment tenint en compte les
conseqüències que pot tenir la
nova legislació reguladora de la ju-
bilació anticipada dels policies
locals”. Barcelona En Comú es va
abstenir en la votació però el
CSIF, que va impulsar l’acord, va
celebrar l’aprovació de la pro-
posta perquè significa que “en l’e-
xercici 2018 s’hauran de convocar
noves places per a la Guàrdia
Urbana”. Aquest sindicat va més
enllà que SAPOL i situa en 3.800
la xifra d’agents que hauria de te-
nir la policia municipal. 

En paral·lel, el responsable
del Grup Municipal Demòcrata
en temes de seguretat, Jordi
Martí, afirma que el seu partit va
presentar la proposta perquè a la
Guàrdia Urbana “hi ha un pro-
blema general de model que cal
solucionar”. Martí considera que
fan falta “més recursos i més
agents” i també situa la xifra de
nous policies que es necessiten

entre els 400 i 500. Respecte al
que va fer el seu partit en els qua-
tre anys del mandat de Trias,
Martí diu que “el problema ve
abans de nosaltres i vam fer el
que Montoro permetia. Vam
aconseguir convocar places per a
unes 100 vacants”. 

“RESPONEM AMB XIFRES”
“No volem parlar molt del tema
perquè ja ens hem explicat”.
Aquest és un dels breus comen-
taris que fonts de l’Ajuntament
fan servir per respondre quan se-
’ls pregunta per aquesta proble-
màtica. Les mateixes fonts ad-
meten que els agents actuals “no
són tots els que voldríem tenir
però hem treballat, i molt, per
millorar”. Al mateix temps re-
corden que “hi ha una promoció
de 117 agents que aquest juny
s’incorporen al cos, una promo-
ció interadministrativa i una
nova promoció que s’incorpora-
rà el 2019”. “Responem a les

crítiques amb xifres”, afegeixen
des de l’Ajuntament. Unes xifres
que uns dies després d’aquestes
explicacions municipals van tor-
nar a créixer, ja que l’Ajuntament
va anunciar que convocarà
aquest any 150 places noves.

A banda, en l’argumentari de
l’actual govern, com també ho fa
el Grup Municipal Demòcrata
quan parla dels seus quatre anys
de mandat, hi ha “la restricció”
que suposa la llei d’estabilitat
pressupostària del ministeri
d’Hisenda de Cristóbal Montoro. 

Aquesta realitat els sindi-
cats no la neguen, però insten
els polítics a estudiar possibles
sortides. “Cal negociar entre
les administracions i buscar so-
lucions perquè hi ha un pro-
blema que s’ha d’arreglar”, afir-
ma el secretari general de SA-
POL. Sembla, doncs, que la pre-
gunta de si Barcelona té ara
mateix poca policia té una res-
posta que s’inclina cap al sí.

Albert Ribas
BARCELONA

Ciutat amb poca policia?
» Els sindicats de la Guàrdia Urbana alerten que a Barcelona hi ha una manca estructural d’agents

» L’Ajuntament anuncia una nova convocatòria de 150 places però lamenta les “restriccions” de Montoro

Una imatge de dos agents de la Guàrdia Urbana de servei. Foto: Guàrdia Urbana (Facebook)
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Parlen els
veïns

Roger
És l’única manera
de mostrar el rebuig
cap a la seva figura.
Totes les protestes
estan bé. A títol per-
sonal les compar-
teixo. Segurament

caldria que existissin altres formes de
mostrar el desacord dels ciutadans amb la
monarquia, però tampoc sé quines són.

Nil
Molt dignes i molt
plausibles i justifi-
cades pel context
que estem vivint ac-
tualment. De fet,
crec que actualment
la figura del rei no hi

pinta res i, si hagués sabut que hi havia la
concentració, jo també hi hauria anat a
mostrar el meu descontentament.

Paula
En general estic a
favor de les protestes
i les mobilitzacions,
perquè són la ma-
nera que la gent té
de dir-hi la seva
quan no té un mitjà

oficial per fer-ho. Qualsevol oportunitat de
fer-ho és bona i que el rei visiti la ciutat no
ha de ser motiu per no protestar.

Aaron
No em van agradar.
Crec que la seva vi-
sita va ser només
perquè forma part
de la seva feina in-
augurar el Mobile
World Congress.

També considero que la gent hauria d’en-
tendre que la seva presència era merament
institucional.

Què n’opines de les protestes amb motiu de la visita del rei?
per Toni Enguix

La lupa

per Marc Antònio i Llobet

Article a article, oi Espinàs?

Podeu imaginar-vos la meva alegria
quan l’excel·lent escriptor, autor de molts
llibres vivencials i de columnes diàries als
diaris de gran tiratge del nostre país, en
Josep Maria Espinàs, em citava i feia al·lu-
sions a un dels meus articles publicat en
aquest diari per fer el seu escrit habitu-
al, un dia més.

A la seva columna diària de dissabte
16 de desembre a El Periódico, manifes-
tava que havia llegit l’article publicat a l’e-
dició d’octubre de Línia Sant Andreu ti-
tulat “Bicicletes urbanes”. Un cop llegit,
va escriure que estava d’acord amb as-
pectes en els quals jo havia incidit. Ell do-
nava més informació en alguns punts i
ens recordava les seves vivències amb la
bicicleta quan era jove, la
qualitat de l’aire i la seva de-
gradació perjudicial per a la
nostra salut, la perillositat
d’anar per les voreres i els zig-
zags entre els cotxes per gua-
nyar temps, i així fins arribar
al punt en què jo feia refe-
rència al robatori de les bicicletes i, a ell,
aquest aspecte li va suggerir el títol del seu
article, “Que no ens robin els peus”. Ho
deia de manera irònica i ho arrodonia dei-
xant caure la possibilitat que qui roba bi-
cicletes potser ens està indicant que re-
cuperem el bon hàbit d’anar més a peu i
fer més caminades saludables.

Agafo la bicicleta i em poso a pedalar.
Espinàs, vull que sàpigues que molts dels
que avui em llegiu, alguns em coneixeu,
sabeu que m’agraden les coses netes i no
m’agrada embrutar gaire. Això sí, sem-
pre amb la veritat per davant. I quina mi-

llor veritat que poder-ho fer en la llengua
dels meus avis i pares, la mateixa que
quan van preguntar a Montserrat Roig
¿Por qué escribe en catalán? ella va
respondre sense dubtar: “se m’acudeixen
tres raons; primer, perquè és la meva llen-
gua, segon, perquè és una llengua literà-
ria, i tercer, escric en català perquè em
dóna la gana”. Si ella m’ho permet, li
prenc la paraula per respondre el mateix
si algú em fa la mateixa pregunta.

Només els que som de la meva ge-
neració sabem com ha estat de dificul-
tós accedir a l’aprenentatge de la nostra
pròpia llengua. Els nascuts tot just aca-
bada l’època de racionament i que ens
vam incorporar a l’escola en ple règim

dictatorial vam tenir tota la nostra for-
mació sense una paraula en català a l’es-
cola. Amb el pas del temps he sabut que
hi havia algunes escoles que ho feien,
amb el que això els suposava de perill de
tancament. Allò sí que eren anys d’es-
colarització amb adoctrinament total i
exhaustiu en tots els àmbits.

Només amb una forta dosi de volun-
tat i voler aprendre correctament la teva
llengua, a la qual no vam tenir accés quan
era el nostre temps d’escolarització per
fer-ho, hem pogut recuperar part d’aquell
temps perdut de silenci i repressió. Un si-

lenci que afectava totes les manifestacions
culturals, literàries, artístiques, comuni-
catives i, naturalment, les educatives i for-
matives. 

Els primers senyals de vida i renai-
xença del català van ser amb publicacions
de llibres de poemes i obres de teatre. No
oblidem que totes les cançons, totes les
publicacions i actuacions havien de pas-
sar per la censura i, així, a poc a poc re-
naixia la nostra llengua i alguna cobla feia
sonar la tenora perquè ballessin les pri-
meres colles sardanistes. Així s’obria la
porta per arribar fins on som ara.

Amb aquest humil escrit vull agrair
a tots i totes les compatriotes els seus es-
forços i sacrificis amb els quals s’avan-

çava per aconseguir petits
èxits en la nostra recupera-
ció nacional. Penso en
aquells estudiants que van
sofrir l’empenta i la ràbia
amb tota la seva força, una
força i ràbia que els va cau-
re a sobre per les càrregues

dels grisos convocats per acabar amb els
avalots, a qualsevol part del seu cos i sen-
se discriminació de sexes, manifestació
rere manifestació. Tampoc vull oblidar-
me d’aquells que van perdre anys de la
seva vida estudiantil fins a poder lli-
cenciar-se, alguns, a part del càstig físic,
havien de suportar l’expulsió i la pèrdua
d’estudis universitaris, altres van haver
de llicenciar-se fora del nostre país si po-
dien costejar-ho. A tots ells i a totes
elles... allà on sigueu, ja que molts de vos-
altres avui no sou entre nosaltres, grà-
cies, companys i companyes!

Només els que som de la meva
generació sabem com ha estat de

difícil accedir a la nostra pròpia llengua

Els semàfors

Laia Ortiz
El Districte, amb Ortiz al capdavant, ho-

menatjarà el pròxim 13 de març, en el
marc de la commemoració del Dia In-

ternacional de les Dones, les dones fila-
dores que durant un segle van treballar
a la fàbrica de filaments Fabra i Coats. 

pàgina 6

Jèssica Vall
La nedadora del CN Sant Andreu torna
a demostrar que és una de les grans es-

pecialistes en braça de la seva genera-
ció. Vall ha guanyat dues medalles d’or

en aquesta modalitat en el Meeting 
d’Edimburg celebrat recentment. 

pàgina 13

Janet Sanz
Som Meridiana ha exigit a l’Ajuntament

més garanties sobre el procés de refor-
ma de l’avinguda Meridiana. Veuen
“molt poc ambiciós” el projecte que 

Janet Sanz, responsable d’Urbanisme,
va presentar fa unes setmanes. 

pàgina 8
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Línia Sant Andreu no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Tot a punt per a una nova edició
del festival Cara B1

2 L’Eix Sant Andreu escalfa 
motors per al Carnaval

El Casal de Barri Torre 
de la Sagrera no obrirà fins al març

Sant Andreu es mobilitza per
un lloguer més assequible

Detingut i posat en llibertat 
un andreuenc pel cas de la UAB

El + llegit líniasantandreu.cat
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Les claus

A finals dels 60 a Catalunya no
era legal el divorci ni l’avorta-
ment. Els anticonceptius estaven
penalitzats; l’adulteri no només
estava penalitzat, sinó que una
dona acusada d’adulteri perdia
la tutela sobre els seus fills; les
dones no podien ni declarar en
un judici perquè no tenien
drets... Gràcies al moviment fe-
minista s’ha avançat, i gràcies
també a la solidaritat de les dones
i la complicitat de molts homes.

Avui a Catalunya està pena-
litzat criticar el Rei amb penes de
presó, pots ser censurat i multat
per portar un llacet groc, pots ser
condemnat per “delicte d’odi”
per criticar la violència de la po-
licia... I com ha passat amb els
drets de les dones, els catalans
també guanyarem la nostra nor-
malitat gràcies a la solidaritat de
molts demòcrates i a la compli-
citat de tots aquells que ara ca-
llen clamorosament.

Normalitat
per Salvi Pardàs

Brigada político-judicial
per Jordi Lleal 

Durant la dictadura franquista,
la Brigada Político-Social perse-
guia els desafectes al règim. No
es distingia per la seva finesa en
el tracte amb els que queien a les
seves mans. De vegades els de-
tinguts “casualment” es precipi-
taven per les finestres de les co-
missaries i morien. El Tribunal
d’Ordre Públic s’encarregava de
dictar sentències d’acord amb les
“confessions” de delictes, que
s’obtenien després de sessions
d’interrogatoris fets sense cap
mena de garantia. Ara, eliminat
el TOP, tenim l’Audiència Na-
cional, que en alguns casos s’es-
tà comportant igual que el TOP
en la dictadura. El comissari
Conesa, Melitón Manzanas i An-
tonio González Pacheco “Billy el
Niño” varen ser uns torturadors
reconeguts en el món dels anti-
franquistes pels seus mètodes de
repressió i tortura que ningú els
va impedir i que una vegada

instaurada la democràcia no van
ser depurats i apartats dels seus
càrrecs, sinó que per la llei d’Am-
nistia es varen escapar de ser jut-
jats per les seves malifetes. Me-
litón Manzanas va ser assassinat
per ETA. La jutge argentina Ser-
vini va demanar l’extradició
d’Antonio González i el govern
espanyol la va negar, adduint que
els delictes havien prescrit des de
feia molt temps. En aquests mo-
ments, està actuant la brigada
Político-Judicial, que sense res-
pectar la separació de poders ac-
tua amb total impunitat, sense el
més mínim pudor ni dissimular-
ho per anar encausant ciuta-
dans, polítics, organitzacions ci-
vils i no tardaran a fer-ho amb
partits polítics i mitjans de co-
municació.

A Espanya la Democràcia
està en llibertat condicional,
imposada per la Brigada Políti-
co-Judicial.

per Francisco J. RodríguezLes millors
perles

Felip VI va ser acomiadat del sopar de gala del Mobile World Con-
gress al Palau de la Música amb una cassolada i uns altaveus de
gran potència emetent a tot drap l’himne republicà de Riego,

cortesia del CDR de Nou Barris. Independentistes catalans molestant
el rei d’Espanya amb un himne espanyol. La perla definitiva.

Kate Perry, una de les cantants més famoses, està publici-
tant el seu concert del 28 de juny a Barcelona amb una
imatge on surt amb la bandera i l’escut d’Espanya de fons.

Molts ja han demanat que la retiri, mentre que el seu equip deu
pensar: “Que estranys que són aquests mexicans”. 

Ciutadans i PP segueixen embarcats en el seu tour de forceper
veure qui és més espanyol i guanyar les pròximes eleccions.
L’última polèmica té a veure amb la Llei mordassa, ja que Cs ha

deixat de ser un impediment perquè es posi en marxa la seva dero-
gació. És a dir, que Cs bloquejava l’abolició de la polèmica llei. 

Catalunya ha estat afectada per un temporal de fred i neu,
tant a l’interior com a les zones costaneres. Sentim trencar-
vos l’emoció, però a l’hivern solen passar coses així. Tot i

això, a Rodalies no li ha calgut una enfarinada històrica per ava-
riar-se i deixar penjats 300 viatgers en un túnel de Barcelona.

Xina sancionarà les persones que contractin strippers perquè
actuïn a funerals. Una notícia que fa pensar –digueu-me ago-
sarat– que portar dones mig despullades perquè ballin a so-

bre del taüt és normal allà. Experts argumenten que aquesta pràcti-
ca té a veure amb la voluntat de perpetuar la progènie del difunt. 

Vist al Twitter

@jordiguilleumes: Endavant, companys
de @JuntsXCat i d'@Esquerra_ERC. Oblideu
rancúnies i suspicàcies. El país us necessita
treballant junts!

#AcordAlCaure?

@RauxaCat: Ahora viene cuando @Al-
biol_XG y @InesArrimadas piden la dimisión
del presidente Puigdemont por la gestión
de la nevada en Catalunya. Tres, dos, uno...

#OnadaDeFred

@michaelrobinson: Quini no era solo ex-
traordinario en el campo de fútbol, tam-
bién fuera de él. Un hombre de goles y va-
lores. Quien deja un legado nunca muere.

#DEPBrujo
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HABITATGE4Els preus del llo-
guer sembla que es comencen a
estabilitzar, o fins i tot baixar, en
alguns districtes de la ciutat,
entre els quals hi ha Sant An-
dreu. De fet, un estudi del por-
tal immobiliari Habitaclia mos-
tra com Sant Andreu va ser el
districte de la ciutat on els preus
van caure més, concretament un
9,2%, el passat mes de gener.

Aquesta caiguda de preus
també es va produir en quatre
districtes més, tot i que la baixa
dels preus va ser inferior a Sant
Andreu. Són les Corts (-8,4%),
Sants-Montjuïc (-6,3%), Grà-
cia (-4,7%) i Sarrià-Sant Gerva-
si (-0,9%). Per contra, el preu del
lloguer va continuar pujant a
Sant Martí (16,7%), Horta-Gui-
nardó (11,2%), l’Eixample
(5,6%), Nou Barris (4,5%) i Ciu-
tat Vella (0,6%). 

Durant la presentació de
l’estudi, el director general
d’Habitaclia, Javier Llanas, va

afirmar que “ha desaparegut la
correlació que abans hi havia en-
tre el mercat de lloguer i el de
compravenda d’habitatges.
L’augment del preu de lloguer a
Catalunya s’ha transmès com
una onada expansiva i ara l’epi-
centre, Barcelona, sembla que
comença a estabilitzar-se”. Ara
caldrà veure si aquesta tendèn-

cia que apunta Habitaclia es
confirma quan l’Ajuntament
publiqui les xifres oficials dels
preus de lloguer del primer tri-
mestre d’aquest any. A Sant
Andreu el preu mitjà del lloguer
durant el quart trimestre del
2017 (705 euros) va ser superior
al del tercer trimestre del mateix
any (694 euros).

El preu del lloguer és un dels grans debats que hi ha a la ciutat. Foto: Arxiu

Sant Andreu és el lloc de la
ciutat on el lloguer baixa més

» La caiguda del preu al gener va ser d’un 9,2% segons Habitaclia
» Durant l’últim trimestre del 2017 la tendència havia estat a l’alça

La Fabra i Coats acull un debat
sobre l’atemptat d’Hipercor

TERRORISME4Amb motiu de
l’exposició per abordar l’atemp-
tat d’Hipercor la Fabra i Coats va
acollir el passat 13 de febrer
una taula rodona que va comp-
tar amb la participació de Pilar
Manjón, expresidenta de l’As-
sociació 11-M Afectats del Te-
rrorisme; amb Robert Marinque,
víctima d’Hipercor, expresident
de l’Associació Catalana de Víc-
times d’Organitzacions Terro-
ristes i amb Ainzanne Ezenarro,
directora de l’Institut de la Me-
mòria , la Convivència i els Drets
Humans del País Basc.

Durant el debat, que va estar
moderat per la periodista Gem-

ma Nierga, van aparèixer mol-
tes qüestions relacionades amb
l’atemptat d’Hipercor i d’altres
atemptats, com ara la seva po-
litització. Manrique va posar
d’exemple que en les portades
de la revista de la fundació de les
víctimes gairebé només hi apa-
reixen polítics, la majoria de
vegades del PP, i molt poques
víctimes.

Per la seva banda, Pilar
Manjón va recordar que les víc-
times de l’11-M van patir pels
atemptats i per la posterior te-
oria de la conspiració amb els
insults i el desprestigi que els va
comportar. 

FEMINISME4La commemora-
ció del Dia Internacional de les
Dones del pròxim 8 de març va
arrencar el passat dia 1 amb la
projecció del documental ‘Las
Constituyentes’ al casal de Gent
Gran La Palmera i la conferència
teatralitzada sobre l’editora Car-
men Balcells.

Aquest va ser el primer acte
d’un programa d’activitats que
tindrà el seu acte central el pròxim
dimarts 13 de març a la Fabrica de
Creació. L’acte consistirà en la lec-

tura del manifest per part de les
Aprilleres de Congrés-Indians,
els parlaments de la regidora
Laia Ortiz i la presidenta del Dis-
tricte, Montse Benedí, i amb la
performance ‘Mecàniques’, en
homenatge a les dones treballa-
dores de la Fabra i Coats. Per úl-
tim, la jornada es tancarà amb un
pilar de dones que farà la Colla
Jove de Barcelona. 

Abans i després de l’acte cen-
tral el programa d’activitats inclou
molts més actes. Alguns dels més

destacats són la inauguració de
l’exposició del grup de dones Ar-
pilleres ‘Dona i transició’, que
tindrà lloc al casal de barri Con-
grés-Indians el dia 7 de març; el
concert d’Olga Shvydka del 9 de
març al Centre Cívic del Bon Pas-
tor o la conferència teatralitzada
sobre dones d’art que versarà so-
bre la figura de Peggy Guggen-
heim, una de les grans col·leccio-
nistes i mecenes de l’art del segle
XX, que es farà al Centre Cívic Tri-
nitat Vella el pròxim 22 de març.

Vandalisme | Pinten una esvàstica a la seu d’ERC
La persiana del Casal Lluís Companys, seu d’ERC a Sant Andreu, va aparèixer fa uns dies,

segons va avançar l’Exprés de Sant Andreu, amb una esvàstica pintada. El símbol nazi,
però, estava pintat del revés. La formació republicana va presentar de seguida una de-

núncia als Mossos d’Esquadra. De moment no s’ha pogut esbrinar qui va fer la pintada.

Un moment del debat celebrat el 13 de febrer. Foto: Twitter (@paulrios)

Sant Andreu ja celebra el 8-M
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MOBILITAT4“El projecte és
molt poc ambiciós. Hem passat
d’una reforma integral de tota
l’avinguda a una reforma d’un
tram d’uns 300 metres”. D’a-
questa manera ha tornat a va-
lorar l’entitat Som Meridiana,
en una carta oberta dirigida a
l’Ajuntament, el projecte de
reforma que l’Ajuntament ha
dissenyat per a la Meridiana. La
plataforma, que agrupa un gran
nombre d’associacions de
veïns, ha exigit un projecte
més ambiciós i amb garanties
a l’Ajuntament aprofitant l’o-
bertura d’un nou pas de via-
nants que facilita la connexió
entre el Parc de Can Dragó
(Nou Barris) i l’Estació d’Au-
tobusos Fabra i Puig.

Així doncs, des de Som Me-
ridiana aplaudeixen l’obertura
d’aquest nou pas de vianants
però reclamen a l’Ajuntament
“una reforma decidida” de l’a-
vinguda i reclama a l’actual go-
vern municipal “empenta per ti-
rar endavant els projectes en els
quals creu i que necessita la ciu-
tat”. Lamenten que l’Ajunta-
ment anunciés fa unes setmanes
que de moment la transforma-

ció de l’avinguda es limitarà al
tram -les obres començaran el
juny- que hi ha entre els carrers
Mallorca i Aragó, al districte de
Sant Martí. Tot i que el consis-
tori ja va dir que durant la se-
güent legislatura la reforma
continuarà, Som Meridiana hi
veu una “promesa no garanti-
da”. És per això que demanen
“un acord de tots els grups po-
lítics per consensuar i firmar
col·lectivament un calendari
d’execució que implica la re-
modelació global”. Aquest
acord, afegeixen des d’aquesta
plataforma veïnal, hauria de
provocar un compromís per
“fer i aprovar el projecte execu-
tiu de les obres del següent
tram dins d’aquest 2018 per
poder adjudicar-les a principis
del 2019 i que les obres co-
mencessin abans de l’estiu de
l’any que ve”.

TRANSPORT PÚBLIC
A banda de l’exigència d’un
compromís més definit per part
de l’Ajuntament, Som Meridia-
na ha tornat a recordar que el
projecte de reforma ha d’anar
acompanyat d’una “millora dels

transports públics de l’àmbit
metropolità nord”, ja que si no
“el problema de sobre massifi-
cació de trànsit en aquesta avin-
guda  no es resoldrà”.

EL PSC PRESSIONA
D’altra banda, el PSC ha recla-
mat a l’alcaldessa Colau que en
un termini de tres mesos “as-
soleixi un acord de ciutat entre

tots els grups polítics i les enti-
tats veïnals”  per a la signatura
d’un compromís per a la refor-
ma de l’avinguda. 

Els socialistes, que el passat
dia 5 de març van presentar una
proposta al plenari del Districte
en aquesta línia que es va apro-
var per unanimitat,  creuen que
“l’inici de les obres que ha anun-
ciat Colau no responen a les ne-

cessitats reclamades per les as-
sociacions de veïns i veïnes, ja
que són insuficients”. És per tot
això que demanen un pacte de
ciutat “que inclogui les caracte-
rístiques del projecte de reforma
des de Ciutat Meridiana fins a la
plaça de les Glòries, el calenda-
ri d’execució i el pla d’inversió,
així com els mecanismes neces-
saris de seguiment”.

Per una reforma de veritat
» La plataforma veïnal Som Meridiana demana més garanties sobre la transformació de l’avinguda
» En una carta oberta adreçada a l’Ajuntament qualifica el projecte actual de “molt poc ambiciós”

El nou pas de vianants inaugurat recentment. Foto: Som Meridiana
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La FAVB llança quatre propostes per lluitar contra l’expulsió dels veïns dels barris

“No ens faran fora!”
HABITATGE/ La FAVB es planta contra l'es-
peculació urbanística. La federació consi-
dera que aquesta pràctica “ha adquirit una
dimensió global que està fora de control” i
s’ha convertit en un fenomen que provoca
l’expulsió dels veïns dels seus barris al ma-
teix temps que els converteix en “territoris
temàtics que estan al servei dels interessos
dels inversors, les immobiliàries i la indús-
tria turística”. Per tal de frenar aquesta ten-
dència i per garantir que tots els barris de la
ciutat no perdin la seva essència, la FAVB
ha presentat quatre propostes per lluitar
contra aquesta tendència. La federació
considera clau aquesta lluita per “evitar que
els nostres barris es converteixin en espais
anònims i sense identitat”.

La primera d’aquestes anima els veïns
que es vegin obligats a mudar-se a pre-
sentar el seu cas a l’associació de veïns i veï-
nes o al col·lectiu d’habitatge (Sindicat de
Llogaters o similar) que tingui una major
presència en el barri. La FAVB considera
que aquest fet “és una desgràcia personal
però també ha de ser un problema polític”
i assegura que la “socialització” de la pro-
blemàtica fa possible que es generin siner-
gies entre particulars i associacions i que es
facin més visible aquesta problemàtica. La
federació també ha elaborat una guia per a
les associacions que ha de servir perquè els
afectats tinguin clar com han d’actuar i, si
tenen dubtes, que les traslladin a entitats
com el Sindicat de Llogaters.

En segon lloc, i com a resposta a la cre-
ació de l’Índex de Preus de Referència dels
Lloguers que la Generalitat va crear l’any
passat, la FAVB ha posat a disposició dels

llogaters que pateixin un augment abusiu
del preu que han de pagar un certificat
personalitzat on constarà el preu recoma-
nat per l'índex del Govern segons la zona i
el tipus de pis, instant el propietari a no su-
perar-lo en cap cas.

El tercer punt se centra en l’actuació
que aconsellen fer contra els veïns afectats
pels fons voltor, que cada cop s’estan ex-
pandint per més punts de la ciutat. La FAVB
explica que, en aquestes situacions, consi-
deren que “és legítima l’opció de la resis-
tència a marxar de casa” en tots els casos
que es vegin afectats per un increment
desmesurat del lloguer. La federació asse-
gura que ha d’estar al costat de tots els
casos, amb una atenció especial per a les
famílies més vulnerables, i explica que cal
treballar de forma conjunta amb altres ac-
tors com el Sindicat de Llogaters o les Ofi-
cines locals d’Habitatge.

Per últim, si malgrat tot no s’aconse-
gueix evitar la possibilitat d’haver d’aban-
donar el pis, la FAVB, juntament amb la
cooperativa Alencop, ha dissenyat el pro-
jecte Mudances de protesta. Es tracta de
convertir el tràngol tan molest del trasllat
en una cercavila amb pancartes i l’ús de
megafonia que porti els paquets pel mig
del carrer i mostri el malestar al barri. D’a-
questa manera, es farà encara més visible
aquesta situació d’injustícia que cada cop
pateixen més persones per l’augment dels
imports dels lloguers. De fet, durant aquest
mes començarà una campanya de micro-
mecenatge per donar encara més entitat i
múscul econòmic a aquest projecte, que
ha estat triat per la Fundació Goteo. 

SOCIETAT/ La situació del Raval torna a ser la que sem-
blant a la qual es va viure durant les darreres dues dèca-
des del segle passat, amb la droga com a gran protago-
nista. Això cristal·litza ara en forma de narcopisos, centres
de distribució i consum de droga que s’ubiquen en pisos,
la majoria propietat de bancs i sense propietari, que els
venedors ocupen.

Per això, el passat 14 de febrer diferents associacions
de veïns van convocar els mitjans de comunicació a fer
un recorregut de dues hores per diferents punts del ba-
rri durant les quals van mostrar una desena de punts en
els quals la droga, la brutícia, la misèria i, de vegades, la
prostitució, són el pa nostre de cada dia. Aquest narco-
tour el van encapçalar els membres d’una entitat cons-
tituïda fa poc, l’Associació de Veïns de l’Illa Robadors-Pi-
calquers-Roig, tres dels carrers que pateixen més aques-
ta problemàtica. 

Els seus integrants i altres particulars que viuen en
aquests o en altres carrers afectats denuncien que la seva
vida és un infern, convivint amb baralles, xeringues i crits
durant gairebé tot el dia i, des de fa mesos, reclamen so-
lucions al Districte i a l’Ajuntament. La pressió policial ha
permès tancar alguns d’aquests, però la solució definiti-
va al problema sembla lluny de trobar-se.

Els veïns del Raval organitzen un
‘narcotour’ que denuncia l’estat del barri DENÚNCIA/Nova picabaralla amb Desokupa. A principis

del mes passat, un matrimoni, que tenia el suport d’una des-
ena d’entitats entre les quals hi havia l’Observatori DESC i
la FAVB, van fer públic el seu cas. Van explicar que un home,
que després van descobrir que no era el propietari del pis,
els va llogar l’immoble del carrer Riereta. De seguida, van
explicar, van començar a rebre “la visita dels senyors de Des-
okupa”, ja que el veritable amo del pis havia contractat els
seus serveis. Una d’aquestes visites, segons el relat de la fa-
mília, va acabar amb un membre de Desokupa empenyent
la dona, que estava embarassada, i provocant-li l’avortament. 

Al gener, però, ja s’havia celebrat un judici per delicte
lleu contra Desokupa. La justícia va absoldre la compan-
yia, que a través d’un posta Facebook van dir que l’acusació
de la família era falsa i que havien demanat 10.000 euros
a la propietària del pis per abandonar-lo.

Nova polèmica amb
l’empresa Desokupa

Març 2018
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MOBILITZACIÓ/ L’atac feixista
que va patir l’Ateneu Popular de
Sarrià ha tingut una resposta im-
mediata de rebuig. Menys  d’una
setmana després d’aquest epi-
sodi, una manifestació va recórrer
els carrers del barri encapçalada
per una pancarta en la qual es lle-
gia el lema No passaran. Sarrià serà
la tomba del feixisme.

L’únic incident que va alterar
aquesta marxa, que es va celebrar
el passat 2 de febrer, va ser la pre-
sència d’un grup de persones
amb simbologia nazi a la plaça Ar-
tós. Per evitar cap enfrontament,
els Mossos d’Esquadra van mun-
tar un cordó de seguretat que va
separar els dos grups.

Rebuig a l’atac
feixista patit per
l’Ateneu de Sarrià

ESPAI PÚBLIC/Un miler de veïns i veïnes,
entre els quals hi havia molts nens, van reu-
nir-se el passat diumenge 4 a la plaça d’An-
tonio López (a la cruïlla de la Via Laietana i el
passeig d’Isabel II) i van gaudir de la mati-
nal festiva que es va organitzar al voltant de
la retirada de l’estàtua d’Antonio López, na-
vilier, marquès de Comillas i que va ser una
de les figures més estretament vinculades
al tràfic d’esclaus a l’Estat espanyol després
de la seva il·legalització.

La retirada de l’efígie, una demanda que
els veïns i el teixit social de la ciutat havien
reclamat durant anys, va ser l’acte central
d’una jornada que va arrencar a quarts de
dotze del migdia i que va comptar amb una
xocolatada popular, concerts com el del
grup Always Drinking Marching Band , que

barreja música i circ o del grup senegalès
Djilandiang i l’actuació d’Els Comediants.

Ana Menéndez, presidenta la FAVB i el
tinent d’alcalde de l’Ajuntament, Gerardo
Pisarello, van ser els encarregats de fer els
parlaments institucionals i en representa-
ció dels veïns. Pisarello va dir que la retirada
d’aquest símbol és “un acte de reparació, re-
coneixement i celebració” i va dir que l’es-
clavisme és “una de les pitjors coses que ha
creat l’espècie humana”.

PROCÉS PARTICIPATIU
Ja sense l’estàtua, el que continua en marxa
és el procés participatiu que vol canviar
també el nom d’aquesta plaça. Alguns
grups del Ple de l’Ajuntament, com el del PP,
s’oposen a aquest canvi de nomenclàtor.

Barcelona celebra la retirada de l’estàtua
d’Antonio López amb una festa

TROBADA/ El Festival Sopes del
Món, una excusa perfecta que ser-
veix per barrejar la cultura i la gas-
tronomia, torna a Nou Barris. El
pròxim diumenge 18, la Xarxa 9
Barris Acull ha preparat la quin-
zena edició d’aquesta celebra-
ció, que tindrà com a escenari
principal, un any més, la mar-
quesina de la Via Júlia.

A banda de tenir la possibili-
tat de degustar brous i caldos dels
cinc continents, la jornada arren-
carà al punt del migdia amb un
espectacle de circ. Un altre dels
plats forts del quinzè Sopes del
Món serà l’actuació musical dels
Combos de l’Escola de Blues, que
es farà a la una del migdia.

Compte enrere 
per al 15è Festival
Sopes del Món

EXPOSICIÓ/ L'ensenyament al
barri: història, avui i demà és el
nom d’una mostra organitzada
per la Comissió del Centenari de
la Prosperitat 1919-2019 i que fa
una repassada pels gairebé 100
anys de l’ensenyament escolar en
aquesta zona de Nou Barris.

La mostra inicia el seu reco-
rregut recordant aspectes com la
creació de la primera escola pú-
blica al barri (durant els anys de
la Segona República) fins a la cre-
ació de l’Assemblea Groga. El fil
conductor és la lluita per tenir una
escola pública de qualitat.

L’exposició es va inaugurar el
mes passat i es pot visitar fins al dia
23 al Casal de Barri Prosperitat.

Una mostra sobre
l’ensenyament 
a la Prosperitat

La veu de les dones es farà sentir
més que mai en un 8-M especial

REIVINDICACIÓ/La ciutat, el país
i, perquè no dir-ho, el planeta, es
preparen per viure un 8 de març
molt especial. Enguany, la com-
memoració del Dia Internacional
de les Dones Treballadores no
serà una jornada reivindicativa
com les altres, sinó que des de
moltes entitats i molts sectors s’ha
fet una crida a la vaga. Així, sindi-
cats com la Confederació General
del Treball (CGT) o la Coordina-
dora Obrera Sindical (COS) donen
suport a una aturada total de 24
hores (a la qual també s’hi afegeix,
entre altres, la FAVB), mentre que
els sindicats majoritaris, Comis-
sions Obreres o la UGT, s’han ad-
herit a una aturada parcial durant
aquesta jornada que farà que la
veu de les dones es faci sentir
amb més força que mai.

En aquest sentit, la FAVB con-
sidera que “és el moment de co-
mençar a dir prou, d'alçar la veu a
favor de la igualtat efectiva i de
tots els nostres drets” i considera
que cal fer-ho a la feina i al carrer
i convida els homes a sumar-se
també a aquesta aturada feme-
nina. La federació denuncia que,
encara avui, entre homes i dones
hi ha desigualtats clares en as-
pectes com els salaris (amb una
diferència mitjana pròxima al
25%) i una de les activitats que ha
preparat per al dia 8 és un dinar
de carmanyola a l'espai alliberat
de la Model que es farà entre les
dues i les quatre de la tarda.

La CGT, per la seva banda,
acompanya la seva petició d’atu-
rada amb un manifest. Sota el
lema Sense nosaltres el món no

funciona, el text denuncia la “mer-
cantilització que explota i escla-
vitza, sent especialment cruel en
les vides i discriminació a les
dones”. El text també rebutja la di-
ficultat en l’accés al mercat labo-
ral, l’assetjament sexual, la bretxa
salarial o les violències masclistes,
entre altres. El manifest reclama
que s’equiparin drets i deures i s’a-
caba fent una crida final a l’atu-
rada assegurant que “sense
nosaltres no hi ha ni producció ni
reproducció. Volem aturar-nos
per aturar el món”.

MANIFESTACIÓ AL CENTRE
Totes aquestes reivindicacions es
faran visibles en una gran mani-
festació que arrencarà a dos
quarts de set de la tarda des de la
plaça Universitat. La Comissió 8
de Març del moviment feminista
serà l’encarregada de coordinar la
protesta, que mostrarà el seu re-
buig contra els assassinats mas-
clistes, les agressions sexuals i la
bretxa salarial.

La manifestació vol “trencar
els privilegis d’una societat pa-
triarcal i capitalista, racista i hete-
ronormativa” i reivindicarà la
capacitat de decisió de la dona
sobre aspectes com “el cos i la
vida, la justícia social, l’habitatge,
la salut, l’educació, la sobirania ali-
mentària i la laïcitat”. 

Per tots aquests motius, les
dones s’aturaran el dia 8, però el
text assegura que “això no co-
mença ni acaba aquest dia” i que
la lluita femenina per aconseguir
la igualtat continuarà fins que
aquesta sigui una realitat.

Març 2018
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El concurs d’aparadors 
de Nadal ja té guanyadors

DINAMITZACIÓ4El Centre Cí-
vic de la Trinitat Vella va acollir
a principis de mes l'entrega de
guardons del concurs d’apara-
dors de Nadal. Els premis, amb
una dotació econòmica de 300
euros, van anar a parar als es-
tabliments Veterinària de Bon
Pastor, Ferreteria Industrial
Besòs i La Mar de Arreglos.

Els tres comerços van ser es-
collits com els millors decorats
dels barris de la Trinitat Vella,
el Bon Pastor i Baró de Viver.

L’acte d’entrega dels guardons
va comptar amb la presència de
la regidora del Districte, Laia
Ortiz, i el regidor de Comerç i
Mercats, Agustí Colom.

Aquest concurs té com a
objectiu dinamitzar i promo-
cionar l’activitat comercial dels
barris que hi participen, amb la
idea de fer més atractiva l’ofer-
ta del comerç de proximitat
cap a tots els ciutadans i fo-
mentar el consum als establi-
ments locals. 

PROTESTA4L’Associació de
Comerciants de l’Onze de Se-
tembre ha denunciat recent-
ment que la construcció d’un
nou carril bici al carrer del Se-
gre està perjudicant els negocis
d’aquesta zona per la pèrdua de
zones d’aparcament que ha
provocat.

Des de l’entitat consideren
que aquest carrer no és l’adequat
per fer-hi un carril bici, ja que
creuen que empitjorarà els em-
bussos que ja es produeixen a
causa dels autocars escolars i els
autobusos que van cap a La Ma-
quinista. Els comerciants afe-
geixen que una opció millor per
fer el carril bici seria el carrer Jo-
sep Soldevila, on també  volen
que s’hi facin nous aparcaments,
ja que les voreres són més am-
ples. Un altre problema, però, és
que al carrer Josep Soldevila hi
ha una tanca de les obres de la
Sagrera que ha fet que l’aparca-
ment estigui prohibit.

En declaracions a Betevé, la
vicepresidenta de l’Associació
de Comerciants de l’Onze de

Setembre, ha afirmat que la pèr-
dua de places d’aparcament pro-
voca que “la gent no s’aturi al co-
merç de barri i vagi als grans ma-
gatzems o als centres comercials
perquè allà tenen aparcament
gratuït”. En paral·lel, el secreta-
ri de l’entitat, José Manuel Ló-

pez, ha denunciat que la grua
municipal retira els cotxes apar-
cats a Josep Soldevila “tot i que
no molesten”.

De moment el Districte ha
habilitat uns quants aparca-
ments per compensar la pèrdua
de places pel nou carril bici.

Els comerciants, molestos amb les obres. Foto: Twitter (@Comerciants11S)

Queixes dels comerciants pel
nou carril bici del carrer del Segre 

Xifres | Les vendes del comerç català van caure un 0,3% el 2017
Les vendes del comerç al detall van viure el 2017 el seu pitjor quart trimestre des de fa cinc 

anys, amb una caiguda del 0,3% respecte d’un any abans. Aquesta és la principal conclusió de 
les dades que la Generalitat ha presentat recentment. És la primera vegada que les vendes 
disminueixen en un quart trimestre des de l’any 2012, quan la caiguda va ser d’un 10,5%.
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Esports

Dues medalles més al sarró. Jès-
sica Vall, del CN Sant Andreu, va
ser una de les grans protagonis-
tes del Meeting Internacional
d’Edimburg de piscina de 50
metres, que es va disputar a la ca-
pital escocesa entre els dies 1 i 4
d’aquest mes. Vall va confirmar
que és una de les millors bracis-
tes de la seva generació i va
aconseguir penjar-se l’or en les
proves de 100 i 200 braça, acon-
seguint també les seves millors
marques d’aquesta temporada.
Aquestes dues victòries, junta-
ment amb la resta de la seva par-
ticipació, van fer que acabés cin-
quena en el rànquing general
d’aquesta competició, amb un to-
tal de 884 punts i un premi en
metàl·lic de 400 lliures.

Vall va aconseguir les seves

dues victòries en el segon i en el
tercer dia de competició. L’hor-
tenca va tornar a exhibir el seu rit-
me imparable en la prova de
l’hectòmetre el dia 2 i va aconse-
guir la victòria aturant el cronò-
metre en 1 minut, 7 segons i 21
centèsimes. L’endemà, Vall va
arrodonir la seva gran actuació in-
dividual amb una nova victòria, en
aquest cas en la prova de 200 me-

tres, amb una marca de 2 minuts
24 segons i 92 centèsimes.

Per la seva banda, Lidón Mu-
ñoz també va aconseguir un or per
al club, en la prova de 50 metres
lliures (amb una marca en la final
de 25 segons i 65 centèsimes),
mentre que Àfrica Zamorano,
que es va classificar per a dues fi-
nals i Albert Escrits també van ex-
hibir un gran nivell a la cita.

La representació del club a Escòcia. Foto: CNSA

Jèssica Vall es penja dos 
ors al Meeting d’Edimburg

» La nedadora hortenca va guanyar les proves de 100 i 200 braça
» Vall va acabar en cinquena plaça del rànquing final, amb 884 punts

Premi per a la UE Sant Andreu
pels seus equips adaptats

L’impuls que la UE
Sant Andreu ha do-
nat al futbol adap-
tat, amb la creació

de cinc equips en la categoria dels
Special Olympics de Catalunya,
ha servit perquè el club rebi el
premi al Compromís Solidari en
la novena edició dels Premis Na-
cionals Special Olympics. 

El club s’ha vinculat amb el
Grup Cooperatiu TEB per po-
tenciar el futbol adaptat, de ma-
nera que va integrar cinc equips
i una quarantena d’esportistes a
l’estructura del club. El president,

Manuel Camino, el tècnic del
primer equip, Mikel Azparren, i
alguns jugadors del sènior van ser
a l’entrega de premis, que es va fer
a les instal·lacions del Barça.

SEGUEIXEN QUARTS A LA LLIGA
Esportivament, la marxa del pri-
mer equip no ha patit grans can-
vis. Els quadribarrats continuen
sense haver perdut cap partit en
aquest 2018 (dues victòries i cinc
empats) i es mantenen quarts. Els
pròxims reptes per als d’Azparren
passen per Vilafranca, Vilassar de
Mar, Cerdanyola i Terrassa.

Un mes clau per als sèniors de
waterpolo del CN Sant Andreu

La temporada enca-
ra està lluny d’enca-
rar la seva recta fi-
nal, però aquest mes
serà decisiu per de-

terminar de quina manera els
dos equips sèniors de waterpolo
del CN Sant Andreu afrontaran
els seus respectius play-offs.

El primer equip femení de
Javi Aznar s’ha consolidat com la
principal alternativa a la tirania
del CN Sabadell (de fet, les va-
llesanes són les úniques que han
pogut derrotar el CNSA) i només
un accident en la recta final de la

fase regular podria fer que per-
dessin la segona posició. Du-
rant aquest mes, l’equip jugarà a
la piscina del CN Mataró i rebrà
la visita del CW Dos Hermanas.

En canvi, el sènior masculí de
Dani Ballart ocupa la cinquena
posició després de les primeres
16 jornades, però aquesta clas-
sificació no és definitiva. El par-
tit a la Pere Serrat contra el Ca-
noe, el desplaçament a Tenerife
per jugar contra l’Echeyde, el par-
tidàs contra l’Atlètic a casa i el
viatge a Terrassa seran els qua-
tre reptes d’aquest mes.

Atletisme | Tot a punt per a la caminada del Barnatresc
La millor forma de descobrir el districte és caminant i, el pròxim dia 18, tothom
tindrà una gran oportunitat per fer-ho. Aquell diumenge se celebrarà una nova

edició de la Caminada de Sant Andreu, que forma part del cicle de rutes Barnatresc.
La sortida i d’arribada seran a la plaça de Can Fabra i caldrà recórrer 11 quilòmetres.

La ciutat viu el compte enrere
per a la 40a edició de la Marató
ATLETISME411 de març. Aquest
diumenge està marcat en vermell
en l’agenda de tots els atletes, pro-
fessionals i amateurs, de la ciutat
i del país, perquè serà el dia en el
qual es disputi la 40a edició de la
Marató de Barcelona. Els runners
s’han marcat com a objectiu des-
tronar Jonah Chesum i Helen Be-
kele, actuals reis de la competició.

La prova compleix quatre dè-
cades com la cursa de llarga dis-
tància més important de l’Estat es-

panyol i una de les de referència
a Europa. De fet, en les dues últi-
mes edicions s’ha superat la ba-
rrera dels 20.000 participants i fal-
ta conèixer quina serà enguany.

La cursa arrencarà i tindrà la
seva fi a la Font Màgica de Mont-
juïc, i els atletes hauran de recó-
rrer 42 quilòmetres pels punts
més emblemàtics de la ciutat.
L’organització posarà a disposi-
ció dels participants set llebres
que marcaran diferents ritmes.

Pau Arriaga
SANT ANDREU



L’última obra de Blanca Busquets està
protagonitzada per la Mireia, una dona
de 90 anys que viu en un pis de Barce-
lona i la vida de la qual està marcada
pel recel i la solitud.

Només s’entén bé amb la seva néta
Sònia però un seguit de fets inesperats
podria desembolicar una vida bloque-
jada des de fa molts anys.

La fugitiva  
Blanca Busquets

23 d’abril. Una família de classe mitjana
catalana es reuneix. El pare del Jordi -l’a-
vi- es diu Jordi; el fill del Jordi -el nét-
també es diu Jordi.  Tres generacions de
Jordis celebren plegats la diada. Però ho
faran envoltats de roses plenes d’espi-
nes, de cavallers que no són tan valents
i de princeses amb un fort caràcter.

Al Teatre Romea de Barcelona.

Adossats
Ramon Madaula

Un àlbum d’homenatge al pare de la
universalitat de la rumba catalana,
Pere Pubill Calaf, més conegut com a
Peret. Això és Sabor a Peret, el nou disc
de Sabor de Gràcia, que es presentarà
a la sala Luz de Gas el 15 de març.

Hi han participat més d'una vintena
d'artistes que han interpretat alguns
dels temes més significatius de Peret.

El passat 25 de febrer es va estrenar la
segona meitat de la vuitena tempora-
da de The Walking Dead.

Continuen les aventures del grup
de supervivents, liderats per l’agent
de policia Rick Grimes, que segueixen
lluitant contra els seus rivals, Els Salva-
dors, amb el carismàtic i cruel Negan
com a principal antagonista.

The Walking Dead
Segona meitat de la 8a temporada

Sabor a Peret
Sabor de Gràcia

Agermanades per la dansa
Que la dansa arribi a tot arreu. Aquest és l’objectiu del fes-

tival Quinzena metropolitana de dansa que entre l’1 i el
18 de març agermana sis ciutats de l’àrea metropolitana:
Barcelona, Badalona, Cornellà, Esplugues, L’Hospitalet i
Santa Coloma. El festival vol ser una cita anual amb les

arts del moviment i aposta per la diversitat com un dels
seus trets distintius. Diferents espais d’aquestes sis ciutats

(teatres, museus, vagons de metro, el carrer...) acolliran
durant aquests 18 dies espectacles de renom internacio-

nal, noves creacions i diferents activitats paral·leles.    

QUÈ HA DIT?

QUÈ PROPOSA?

Que a Marta Sánchez “se li ha anat l’olla”
Per posar lletra a l’himne d’Espanya en un concert a Madrid

En una entrevista al diari El Correo
On qüestiona que sigui “el moment oportú” de fer la lletra

Fer una versió “roquera” d’Els Segadors
Això va dir als seus músics després de sentir Marta Sánchez

ON HO HA DIT?

S E R G I O  D A L M A

Llibres Teatre Música Pelis i sèries

No t’ho perdis
Polèmica servida. Si ja va ser controvertit el fet que

Marta Sánchez posés lletra a l’himne d’Espanya, de-
cisió que li ha reportat una allau de crítiques però

també d’alabances, ara el cantant català Sergio
Dalma ha assegurat, en una entrevista, que a la
cantant “se li ha anat l’olla”.  El sabadellenc qües-

tiona “la necessitat que tenia” Marta Sánchez
de versionar la Marcha de Granaderos, datada

del segle XVIII, amb una lletra tan personal i
en un moment com el que estem vivint.
“Amb aquestes coses cal anar molt amb
compte perquè es parla de tot menys de

música”. I és que Sergio Dalma no entén com
“una de les millors veus d’aquest país” ha fet

una cosa així. Però ell mateix es respon. “Si volia
publicitat, ho ha aconseguit”. El cantant, mig de

broma mig de debò, va proposar als seus músics
fer una versió “roquera” d’Els Segadors. 

La fitxa

Viu en línia
Famosos

QUI ÉS?

| Final Fantasy XV
Mesos després de la seva estrena per a consoles, el darrer títol 

d’aquesta popularíssima saga sortirà al mercat també per a PC.
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P R O P O S T E S
agenda@comunicacio21.com

23 I 24 DE MARÇ
20:30 Límits és un ’espectacle de teatre gestual

multidisciplinari de Ferran Orobitg on con-
flueixen el circ, la manipulació d’objectes, el
moviment, el teatre o el clown. / Nau Ivanow.

DISSABTE 10 I 17 DE MARÇ
11:30 La professora Carola García s’encarrega-

rà de coordinar les dues darreres sessions del
Safaris fotogràfics, fent les dues últimes sor-
tides de camp per practicar amb la càmera.
/ Centre Cívic Navas.

TOTS ELS DILLUNS
19:00 El passat dia 5 es va posar en marxa un

taller trimestral anomenat Autoestima que
vol crear un espai on les dones puguin en-
tendre el funcionament del cos, la ment i les
emocions. / Biblioteca Bon Pastor.

FINS A L’11 DE MARÇ
Matí-Tarda Darrers dies en els quals es podrà

visitar l’exposició La ferida d’Hipercor. Barce-
lona 1987, un memorial de l’atemptat de la
banda terrorista ETA. / Fabra i Coats Centre
d'Art Contemporani

FINS AL 23 DE MARÇ
Matí-Tarda Rostres de la Mediterrània és una

mostra que reflexiona sobre la situació que
viuen les persones refugiades que intenten
arribar a Europa a través de la mar Medite-
rrània. / Biblioteca Trinitat Vella - J. Barbero.

DIMARTS 13 DE MARÇ
18:00 Última sessió del taller bimensual Robòtica

amb Lego Mindstorm, per a majors de 10 anys,
que formava part del cicle Lletra petita - Ta-
llers de descoberta. / Biblioteca Ignasi Iglé-
sias - Can Fabra.

7, 14 I 21 DE MARÇ
17:30 Darreres tres sessions del curs de llengua

de signes que, des de principis del mes de ge-
ner, coordina la professora Marta Martínez.
/ Centre Cívic Baró de Viver.

DIUMENGE 18 DE MARÇ
12:00 Partit de futbol corresponent a la tren-

tena jornada de la Tercera Divisió entre la UE
Sant Andreu i la UE Vilassar de Mar. / Muni-
cipal Narcís Sala.

L’espectacle La pastissera i els follets arri-
ba a la seva fi després d’haver-se re-
presentat un total de sis vegades. / Sant
Andreu Teatre.

Darrera representació de
‘La pastissera i els follets’

Diumenge 18 de març a les 17:30

El professor Diego Molina s’encarregarà
de coordinar un taller de dues sessions
anomenat Cuinem amb bacallà. El
preu total és de 20,5 euros. / Centre Cí-
vic Navas.

Dues jornades per aprendre a
preparar receptes de bacallà
Divendres 16 i 23 de març a les 19:00

La companyía Mai Rojas y Los Escul-
tores del Aire arriba al districte per pre-
sentar el seu darrer espectacle, ano-
menat Game over. / Centre Cívic Can
Clariana Cultural.

‘Game over’ s’estrena al
Centre Cívic Can Clariana Cultural

Divendres 16 de març a les 20:00

Partit de waterpolo corresponent a la
15a jornada de la Divisió d’Honor fe-
menina entre el CN Sant Andreu i el CW
Dos Hermanas. / Piscina Pere Serrat.

El CN Sant Andreu rep la
visita del Dos Hermanas
Dissabte 17 de març a les 16:00

Cultura Infantil EsportsExposicionsTallers
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